Fonetyka – powtórzenie

Fonetyka zajmuje się dźwiękami mowy ludzkiej.

Głoska – jest to najmniejszy wyodrębniony słuchem dźwięk mowy.

Głoski dzielą się na samogłoski i spółgłoski.

Materiałem, z którego powstaje głos jest powietrze.

Powietrze najpierw znajduje się w płucach, następnie przechodzi przez tchawicę do krtani. W krtani znajdują się wiązadła głosowe, które mogą drgać (wtedy powstają głoski dźwięczne) lub są rozsunięte i nie drgają (wtedy powstają głoski bezdźwięczne).

Z krtani powietrze przechodzi do jamy gardłowej, a następnie ustnej.

W jamie ustnej znajdują się narządy, od położenie których zależy wymowa danego dźwięku: język, dziąsła, podniebienie twarde i miękkie oraz wargi.

Podniebienie miękkie zakończone jest języczkiem. Jeśli języczek jest odchylony od ścianki jamy gardłowej, wejście do jamy nosowej jest otwarte i powietrze wychodzi zarówno przez usta, jaki przez nos – wtedy powstają głoski nosowe.. Jeżeli języczek przywiera do ścianki jamy gardłowej, wejście do jamy nosowej jest zamknięte i powietrze wychodzi tylko przez usta – wówczas powstają głoski ustne.

	Głoski nosowe : ą, ę, m (mi ) n, ń

Wszystkie pozostałe są ustne


	Jeżeli środkowa część języka jest oddalona od podniebienia twardego, powstają głoski twarde.

Jeśli środkowa część jeżyka zbliża się lub dotyka do podniebienia twardego, powstają głoski miękkie.

Głoski miękkie zaznaczamy w piśmie Kreseczka nad literą (ć, ś, ź, ń, dź) lub literą i występującej po spółgłosce, np. mi, wi, fi, itd.


	Jeśli wiązadła głosowe są zsunięte, powietrze przechodząc przez krtań musi się przeciskać, wiązadła wówczas drgają i w ten sposób powstają głoski dźwięczne.

Jeśli wiązadła głosowe są rozsunięte, powietrze przechodzi swobodnie – powstają głoski bezdźwięczne.

	WSZYSTKIE SAMOGŁOSKI SĄ DŹWIĘCZNE.
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ZJAWISKA FOTETYCZNE ZACHODZĄCE PRZY WYMOWIE WYRAZÓW

I Upodobnienia pod względem dźwięczności.

Jeżeli sąsiadują ze sobą dwie spółgłoski – jedna dźwięczna, a druga bezdźwięczna, to zawsze któraś upodobni się pod względem dźwięczności do drugiej.

Te upodobnienia mogą być: a. postępowe  (pierwsza oddziałuje na drugą) →

b. wsteczne (druga oddziałuje na pierwszą) ← 

A. Ubezdźwięcznienia postępowe wewnątrzwyrazowe  

Np.

  →
krzesło (kszesło)  bezdźwięczne k ubezdźwięczniło dźwięczne rz
→

kwadrat (kfadrat) bezdźwięczne k ubezdźwięczniło dźwięczne w
B. Ubezdźwięcznienia wsteczne wewnątrzwyrazowe  

Np.

      ←

ławka (łafka)  bezdźwięczne k ubezdźwięczniło dźwięczne w
     ←

łódka (łótka)   bezdźwięczne k ubezdźwięczniło dźwięczne d
C.  Udźwięcznienie wsteczne międzywyrazowe

     ←
prośba (proźba)   dźwięczne  b udźwięczniło bezdźwięczne ś

      ←
 liczba  ( lidżba)  dźwięczne  b udźwięczniło bezdźwięczne cz

Upodobnienia międzywyrazowe ( są zawsze wsteczne- pierwsza głoska drugiego wyrazu wpływa na ostatnia głoskę pierwszego wyrazu)

zeszyt brata  (zeszyd brata) d udźwięczniło t

 ← 

krew słonia  (kref słonia)  s ubezdźwięczniło w

      ←

II Utrata dźwięczności na końcu wyrazu ( inaczej w wygłosie)

( w języku polskim spółgłoski dźwięczne na końcu wyrazu tracą dźwięczność, 

nie dotyczy to spółgłosek dźwięcznych, które nie mają bezdźwięcznej pary:

m n, r, l, ł, j  )

Np.

mróz  ( mrós)  utrata dźwięczności na końcu wyrazu

chleb (chlep)  utrata dźwięczności na końcu wyrazu

krew (kref )    utrata dźwięczności na końcu wyrazu

III Uproszczenie   grupy spółgłoskowej 

Jeżeli w jednym wyrazie znajduje się grupa spółgłoskowa, tzn. 3 spółgłoski obok siebie dochodzi do uproszczenie wymowy, czyli po prostu pomijamy w wymowie jedna spółgłoskę, albo tak przekształcamy artykulację, aby było łatwiej wymówić.

pierwszy  ( pierszy)

krakowskie ( krakoskie)

                               ←
jabłko   (jabko) (japko)

Bardzo często liczba liter w wyrazie nie jest równa liczbie głosek.

parasol – 7 liter, 7 głosek

chrząszcz-  9 liter, 5 głosek   ch- rz-ą-sz- cz

	Teraz zasada, którą najczęściej uczniowie zapominają!

· Jeżeli w wyrazie głoska  i  jest przed samogłoską jest tylko zmiękczeniem poprzedniej spółgłoski.

miasto   mi –a - s- t- o  5 głosek

     ↑
    samogłoska

· Jeżeli w wyrazie głoska  i   jest prze spółgłoska pełni dwie funkcje : a. jest zmiękczeniem poprzedniej spółgłoski   b. Jest samodzielna głoską.

miska    mi – i – s- k -a

     ↑
   spółgłoska

· Jeżeli głoska i jest na początku wyrazu jest tylko znakiem samodzielnej głoski.

     igła  i – g- ł- a

     irokez   i –r- o –k- e- z




Sylaba – najmniejsza część wyrazu zawierająca tylko jedną samogłoskę wymawiana jako jedna całość.

Sylaba otwarta – kończąca się na samogłoskę

po- lo – wa – nie      wszystkie sylaby otwarte

Sylaba zamknięta – kończąca się na spółgłoskę

pod – ręcz – nik                 wszystkie sylaby zamknięte

Pojedyncza samogłoska może byś sylabą.

o- ko

u – ro – da

Dzieląc wyrazy na sylaby pamiętamy, aby:  

-wydzielać przedrostki

pod – rób- ka
roz – wa – ga

· oddzielać powtarzające się spółgłoski

lek –ki

wan - na

· nie oddzielać pochodzący z obcych języków połączeń  eu, au

Eu – ro- pa

au – to –no -mia

eu – fo –ria

Zasady akcentowania w języku polskim

	Akcent w języku polskim pada na drugą sylabę od końca.


 pa  - no  -  ra  -ma 
kla –so -wy

po – ma – rań – czo -wy

WYJĄTKI 

A) I    AKCENT NA 3. SYLABIE OD KOŃCA

a) w wyrazach obcego pochodzenia zakończonych na  - yka , - ika

gra- ma-ty- ka,   ma- te –ma – ty - ka, fizyka, muzyka, logika, rytmika

b) w 1. i 2. osobie liczby mnogiej czasu przeszłego

pi sa li śmy, mó wi li ście, dostałyśmy, widziałyście, sprzątaliśmy

c) w 1., 2., 3. osobie liczby poj. trybu przypuszczającego, 3.osbie liczby mnogiej trybu przypuszczającego

pisałbym, śpiewałbyś, robiłby, maszerowaliby, tańczyliby

d) w liczebnikach

czte ry sta, siedemset, osiemset, dziewięćset

II AKCENT NA 4. SYLABIE OD KOŃCA

1. i 2. osoba liczby mnogiej trybu przypuszczającego

opowiadalibyśmy, uciekalibyście, jedlibyśmy, namalowalibyście, 

zaplanowalibyśmy
